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Könyvkörút 
Kisebb házi könyvtáram nagyobb részét még főisko-

lás koromban gyűjtöttem össze - amikor persze , fize-
tésem" még nem volt -, néhány csurranó-csöppenő 
vers- vagy prózahonor, és már foghattam is a sport-
szatyromat, elkezdődhetett a könyvkörút, néha Szege-
den, néha Pesten. A körút végére úgy nézett ki a sport-
táska, mintha súlyemelő edzésre vinném, vagy én meg 
úgy, mint aki súlyzókkal feketén üzletel. így aztán a 
könyvvásárlással együtt megvolt egy laza sportdélután 
is, amelyen természetesen csak az úgynevezett könyv-
cipelő izmokat mozgattam meg. 

Az idei könyvhét könyveinek árait látva satnya ifjú-
ságnak nézhetnék elébe. Bár ezen kívül még van jó 
néhány viszonyítási alap a könyvárakhoz. Mindjárt ott 
a fizetés - az átlag -, és ha a statisztikák nem beszél-
nek félre (meg a személyes tapasztalatok), akkor egy 
átlag értelmiségi családnál ki kell hogy menjen a 
könyv a divatból. Pontosabban csak a legszükségeseb-
bek kerülhetnek terítékre. Pedig van olyan könyv, 
amit legalább tíz éve vettem, és csak most lapozok bele 
úgy rendesebben. Ez a mostani viszonyok alapján már 
luxus, a 700forint feletti átlagos ár mellett senki nem 
vesz úgy könyvet, hogy majd valamikor elolvasom, 
vagy ,jó, ha megvan a polcon". Ugyanakkor szerin-
tem tagadhatatlan, hogy nem „akarnak" manapság 
kevesebben olvasni, az olvasási igény, vélhetően, nem 
csökkent. 

Végül még egy személyes összevetés. Amíg a régi 
honorokból valóban sportszatyornyi könyvet vásárol-
hattam öfsze, addig mostanra elég egy nagyobb dzseki 
belső zsebe, s már a könyvkörút se lesz teljes, a felénél 
elfogy a honorsteksz, vagyis az emelkedő papírár mel-
lett még mindig a szerzőn próbálják lefaragni a kiadá-
sokat. így persze a szerző is „lefaragódik", a szerző-
nek is csak kell enni valamit, no meg hát a szerző is 
csak olvasó, kinek szervezetéből se hiányozhat a kony-
hasó. 

Podmaniczky Szilárd 

Parkoló-
tervek 

( Munkatársunktól 
A leendő universitassal 

kapcsolatban nem csak 
olyan problémákat kell 
megoldani, mint a hallgatók 
kollégiumi elhelyezése, az 
oktatási épületek bővítése. 
Az Országos Épí tésügyi 
Szabályzat azt is előírja, a 
felsőfokú oktatási intézmé-
nyekhez mekkora autópar-

I kólókról kell gondoskodni. 
A jelenlegi gépkocsi-állo-
mány elhelyezése az egyete-
mi városrészben ma is meg-
oldatlan, és mivel a kocsi-
park csak nőni, az előírások 
szigorodni fognak, hosszú 
távon csakis többszintes 
parkolóházakkal képzelhető 
el az autók elhelyezése. 

A városfejlesztési kon-
cepció szerint a Somogyi 
könyvtár mögötti udvaron 
egy fémvázas, automata ve-
zérlésű, liftes parkolóház 
építhető. A Honvéd téri tel-
ken szintén automata garázs 
épülhetne, a volt laktanya-
épület udvara alá süllyeszt-
ve pedig garázs alakítható 
ki. 

Az Ady tér beépítése so-
rán az alagsorban helyezhe-
tők el személygépkocsik, 
csakúgy, mint a Moszkvai 
körút térségében, ahol a na-
gyobb udvarok beépítése 
során többszáz parkolóhely 
alakítható ki. A klinikák 
környékén három parkoló-
házat, az itt épülő új létesít-
mények alagsorában gará-
zsokat képzelnek el" a terve-
zők. 

Nem 
pályázott 

• Tudósítónktól 
Két héttel ezelőtt megje-

lent oldalaink egyik hírébe 
hiba csúszott. Helyesbítésül 
közöljük, hogy dr. Szekfű 
László kandidátus tanszék-
vezető főiskolai tanár nem 
pályázott a Juhász Gyula Ta-
nárképző Főiskola új címe-
rének kidolgozására, hanem 
szakértelme miatt erre a 
munkára felkérték. Az elírá-
sért elnézést kérünk. 

az újszegedi területek, az 
Arpád-tér, a Honvéd tér, az 
Ady tér, a Moszkvai körút 
és a SZOTE kijelölt terüle-
teinek terv szerinti rendezé-
sével 209 ezer négyzetmé-
ternyi terület áll majd az 
universitas rendelkezésére. 
Ez a meglévő épületek vál-
tozatlan kihasználtsága mel-
lett 20 ezer hallgató számá-
ra biztosítanak megfelelő 
oktatási és lakhatási körül-
ményeket. 

Hol, mit? 
A fejlesztési koncepció 

szerint Újszegeden, a Te-
mesvári körút-Fő fasor-Kö-
zép fasor-Bal fasor közötti 
területen ezer kollégiumi fé-
rőhely alakítható ki. A Fő 
fasor 21-33. szám alatt az 
egészségügyi főiskolai kar 
és a biológiai intézet mű-
ködne. A Bal fasor 35-45. 
szám alatt 460 kollégiumi 
férőhelyet lehet építeni. A 
Temesvári körúti kisstadi-
ont az eddigi használók és 
az universitas közösen mű-
ködtethetné, itt 3-4 ezer 
négyzetméternyi fedett 
sportterület alakítható ki. A 
Honvéd téren és környékén 
helyezhető el az universitas 
központi adminisztrációja, 
itt alakítható ki az Aula 
Magna, egy ezer főt befo-
gadó nagyterem, valamint 
oktatási funkciójú épületek 
is emelhetők. Az Ady tér 
beépítetlen területeinek egy 
része szabadtéri sportpálya 
maradhatna, a többin kollé-
gium, klub és fedett sportlé-
tesítmények emelhetők. A 
Moszkvai körút 1-3., 5-7., 
11-13. és 15. szám alatt az 
élelmiszeripari főiskola 
koncentrálhatná intézmé-
nyeit, kollégiumot, sportlé-
tesítményt és oktatási terü-
letet lehet ott kialakítani. A 
déli klinikai területen bár-
milyen célú fejlesztés meg-
valósítható. 

Az elkészült fejlesztési 
koncepció természetesen 
csak körvonalazza a lehető-
ségeket. Az átadások üte-
mezéséről, a területek, épü-
letek intézmények közötti 
felosztásáról folynak a tár-
gyalások, az építészek dol-
goznak a megvalósítási ta-
nulmányokon. 

Keczer Gabr ie l la 

mogatta az intézményt, az-
után 75 évre elfelejtet te, 
hogy egyetemei vannak. 
Most, a rendezési terv kidol-
gozásával Szeged városa az 
192l-eshez hasonló jelentő-
ségű döntést hozott felsőok-
tatása érdekében. 

• Az integráció létrejötté-
nek feltétele, hogy bizto-
sítva legyen az első lépé-

sekhez szükséges anyagi 
fedezet. Mennyire biztos, 
hogy az ország, illetve 
Szeged kap a világbanki 
támogatásból? 
- A Világbank november-

ben dönt a pénz megnyitásá-
ról. Abban biztosak lehetünk, 
hogy ha a pénzintézet támo-
gatja a magyar felsőoktatást, 
abból Szeged is biztosan kap. 

ésszerű együttműködés 
Kedvező helyzetben va-
gyunk, hiszen nemrég járt itt 
egy világbanki küldöttség, át-
világították az egyetemet, ja-
vaslatokat, észrevételeket tet-
tek arra, min hogyan kellene 
változtatni. Ennek alapján 
feltehetően sikerül úgy elké-
szíteni a megvalósíthatósági 
tanulmányt és a pályázatot, 
hogy az kedvező elbírálást 
kapjon. 

• A felsőoktatási szövet-
ség egyik fontos eleme a 
közös pénzügyi irányítás. 
Nem okoz ez majd komoly 
feszültségeket a 13 kar 
között? 
- A szövetség nem a ren-

delkezésre álló teljes összeg-
gel gazdálkodik majd, hiszen 
a források nagy része norma-
tív finanszírozás formájában 
közvetlenül a képzésre fordí-
tódik, csak a beruházásra, 
fejlesztésre, fenntartásra for-
dítható kerettel. Biztosan 
lesznek érdekellentétek, és az 
is valószínű, hogy az integrá-
ció kezdetben nem lesz ol-
csóbb, mintha az intézmé-
nyek önállóan gazdálkodná-
nak. Azonnali költségmegta-
karítást nem lehet várni, leg-
feljebb azt, hogy hosszú tá-
von ez a működési forma ki-
fizetődőbb, költségkímélőbb 
lesz. 

G Mit jelent az integráció 
a képzésben? Sokan attól 
tartanak, a közös oktatási 
formák kialakítása továb-
bi elbocsátásokat von ma-
ga után. 
- Az integráció miatt nem 

lesz elbocsátás, hiszen a hall-
gatói létszám nő, vagyis az 
oktatókra szükség van. Az 
viszont biztos, hogy komo-
lyan kell venni a minőségi 
követelményeket. Az integrá-
ció a képzésben nem tanszé-
kek és státusok megszünte-
tését jelenti, hanem ésszerű 
együttműködést, rugalmassá-
got, átjárhatóságot. Ez a leg-
fontosabb célja az integráció-
nak: megtalálni azokat a kép-
zési formákat, amelyek na-
gyobb esélyt nyújtanak az itt 
végzett szakembereknek az 
elhelyezkedéshez, amelyek 
javítják pozícióikat a munka-
erőpiacon. A szövetségen be-
lül létre fogunk hozni ^gy 
stratégiai menedzsmeaíet, 
mely meghatározza a szegedi 
felsőoktatás hosszú távú cél-
jait, kidolgozza a célok meg-
valósításának módjait. Véle-
ményem szerint ez az integ-
ráció igazi jelentősége: nem 
az olcsóbb, hanem a hatéko-
nyabb működés. 

K. G. 

Mészáros Rezső: „Ha nem is olcsóbb, ha tékonyabb . " 
(Fotó: Miskolczi Róbert) 

Felsőoktatás: 
Lassan k ö r v o n a l a z ó -

dik, mikor, milyen lépé-
sekben jön ma jd létre a 
szegedi fe lsőokta tás i in-
tegráció. Az is eldőlni lát-
szik, a város mely terüle-
tein k a p he lye t a z uni-
versitas. Kevésbé egyér-
telmű viszont, mit jelent 
ma jd a z e g y e s ü l é s a 
képzésben, a pénzügyek 
terén. Ezekről beszélget-
tünk Mészáros Rezsővel, 
a JATE r e k t o r á v a l , a z 
Universitas Egyesülés so-
ros elnökével. 

• Mi a jelentősége az 
universitas nemrég elké-
szült fejlesztési tervének? 
- Elsősorban nem az, 

hogy meghatározza, az egyes 
területeken milyen intézmény 
milyen célú épületet emelhet, 
hiszen ez még nagyon képlé-
keny dolog. Sokkal inkább 
az: először fordul elő, hogy a 
városfejlesztési koncepció-
ban a szegedi felsőoktatás 
funkcionális egységként jele-
nik meg, hogy a város hosszú 
távra kijelöli saját testében az 
universitas helyét. Ezzel a 
felsőoktatás végre valóban 
Szeged szerves részévé vál-
hat. Amikor az egyetem 
1921-ben ide került, a város 
minden lehetséges módon tá-

J ö v ö s z e p t e m b e r r e 
v á r h a t ó a n megvalósul a 
f e l s ő o k t a t á s i in tegrác ió 
e lső á l l o m á s a , a Szege-
di Felsőokta tás i Szövet-
s é g . A l e e n d ő universi-
t a s i n t é z m é n y e i j ó v á -
h a g y t á k a s z ö v e t s é g 
m e g a l a k í t á s á r a v o n a t -
k o z ó s z á n d é k n y i l a t k o -
z a t o t , készü l a s ze rve -
ze t i é s m ű k ö d é s i s z a -
b á l y z a t . A V i l á g b a n k 
t á m o g a t á s á v a l biztosí-
to t tnak látszik a z integ-
r á c i ó l é t r e j ö t t é n e k 
a n y a g i há t t e r e . Közben 
elkészült a z a fejlesztési 
koncepció , mely kijelöli 
a v á r o s b a n a z universi-
t a s r e n d e l k e z é s é r e bo-
c s á t h a t ó t e r ü l e t e k e t , 
é p ü l e t e k e t . A s z a k e m -
b e r e k d o l g o z n a k a z o n , 
milyen á t a l a k í t á s o k k a l , 
b e r u h á z á s o k k a l b iz to-
s í t ha tó a t ö b b mint 2 0 
e z e r e g y e t e m i p o l g á r 
s z á m á r a a s z ü k s é g e s 
in f ras t ruk túrá t . 

• Jövő szeptembertől 

Húszezer polgár szövetsége 

Május végére a leendő 
társintézmények mindegyi-
ke megvitatta és jóváhagyta 
az universitas létrehozásáról 
szóló szándéknyilatkozatot. 
Eszerint a JATE, a SZOTE, 
a tanárképző főiskola, az 
élelmiszeripari főiskola va-
lamint a zeneművészeti fő-
iskola olyan regionális fel-
sőoktatási integrációt alakí-
tanak, melynek alapvető 
célja, hogy növelje a társuló 
intézmények munkájának 
hatékonyságát. A szándék-
nyilatkozat szerint az integ-
ráció közös gazdasági, mű-
szaki és igazgatási szolgál-
tatásokat, oktatási és kutatá-
si együttműködést, új, ru-
galmasabb oktatási formá-
kat, hallgatói átjárhatóságot 
is jelent majd. 

Az egyesülés két lépcső-
ben történik. Az intézmé-
nyek először megalakítják a 
Szegedi Felsőoktatási Szö-
vetséget, amely megtervezi 
és kivitelezi azokat az átala-
kításokat, amelyek a teljes 
integrációhoz szükségesek. 
Ezután kerülhet sor az uni-
versitas, vagyis a kari tago-
zódású egyetem létrehozá-
sára. Az új intézménynek 
várhatóan 13 kara lesz; a 
JATE jelenlegi három kara 
mellett már ott lesz a köz-
gazdasági; az élelmi szeripa-

A Honvéd téren lesz az Aula Magna . (Fotó: Gyenes Kálmán) 

ri és a tanárképző főiskola 
két-két karral, a SZOTE je-
lenlegi három karával és az 
egészségügyi főiskolai kép-
zéssel lép a szövetségbe. 

Társulás 
és autonómia 
A Szegedi Felsőoktatási 

Szövetség egységes gazda-
sági irányítással rendelkező 
önálló jogi személy lesz, 
amelynek fő döntéshozó 
testülete a Szenátus. Az 
egységes gazdasági irányí-
tás közös számlát és pénz-
ügyi igazgatást jelent, vala-
mint a 13 ezer hallgató, a 4-
5 ezer dolgozó közös ügyvi-
telét. A szövetséghez társult 
tagként csatlakozik a hittu-
dományi főiskola és a sze-
gedi biológiai kutató. Az in-
tegráció nem jelenti azt -
mondja ki a szándéknyilat-
kozat - , hogy az intézmé-
nyek elveszítik autonómiá-
jukat. A szakmai feladatok 
ellátásával, a finanszírozás 
megteremtésével kapcsola-
tos döntések joga továbbra 

is az intézményeknél marad, 
és megőrzik saját küldeté-
süket, nevüket, szimbólu-
maikat. 

Ahhoz, hogy az ország 
egyetemi városaiban létrejö-
hessenek a fe lsőoktatás i 
szövetségek, szükség van a 
Felsőoktatási Törvény mó-
dosítására, melyet remélhe-
tőleg még nyár előtt elfogad 
az országgyűlés. A szegedi 
Universitas Egyesülés taná-
csának felkérésére egy bi-
zottság már dolgozik a szö-
vetség szervezeti és műkö-
dési szabályzatán. Ezt szep-
temberben megtárgyalják és 
elfogadják az intézmények. 

A hazai felsőoktatási in-
tegrációk létrehozásának 
anyagi fedezetét a tervek 
szerint világbanki támoga-
tás biztosítja. Ennek meg-
nyitásáról novemberben 
születik döntés, a leendő 
szövetségeknek egy megva-
lósíthatósági tanulmány el-
készítése után pályázniuk 
kell a támogatásra. A nem-
zetközi pénzügyi szervezet 
50 millió dollárt helyezett 
kilátásba erre a célre, mely-

hez a magyar költségvetés-
ből 7 milliárd forintot kell 
hozzátenni. A szövetség ez-
után 1997 szeptemberével 
jönne létre. 

A szegedi 
„latin negyed" 

ALZ universitas létrejötté-
nek alapfeltétele, hogy a vá-
ros területeket, épületeket, 
csere-ingatlanokat biztosít-
son az intézmények növek-
vő helyigényének kielégíté-
séhez. Több éves előkészü-
letek után decemberben a 
helyhatóság elfogadott egy 
olyan városfejlesztési tervet, 
amelyben funkcionális egy-
ségként jelenik meg az uni-
versitas. A program ki-
mondja, hogy adott a lehe-
tősége annak, hogy a Kálvá-
ria sugárút, Somogyi utca, 
Alsótiszapart, Bécsi-Moszk-
vai körút közötti területen 
hosszabb távon kialakuljon 
* .szegedi felsőoktatást tö-
mörí tő „latin negyed". 
Emellett Újszegeden kollé-
giumok, sportlétesítmények 

épülnének, és itt helyezked-
ne el az egészségügyi főis-
kolai kar, valamint az egye-
temi biológiai intézet. 

A fejlesztési tervek alap-
ját azok a számítások adják, 
amelyekben az intézmények 
a hallgatói, oktatói és alkal-
mazotti létszám növekedé-
sét prognosztizálják 2000-
ig. Ezek szerint az universi-
tasnak 13 ezer 180 nappali 
tagozatos hallgatója, 2150 
oktatója, 5364 egyéb alkal-
mazottja lesz. Ennek megfe-
lelően a kollégiumi igény 
5450 férőhely, melynek el-
éréséhez a városrendezési 
tervben háromezer új férő-
hely számára célszerű terü-
letet biztosítani. A hallgatói, 
oktatói létszám-előrejelzé-
sek alapján az universitas-
nak 100 ezer négyzetméter 
oktatási épületre illetve kli-
nikára, 12 ezer 600 négyzet-
métert könyvtárra és aulára, 
12 ezer négyzetméter sport-
létesí tményre és 90 ezer 
négyzetméter szálláshelyre, 
összesen 212 ezer négyzet-
méterre lesz szüksége. A 
fejlesztési koncepció szerint 


